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STAATSCOMMISSIE VAN ADVIES INZAKE DE GRONDWET EN DE KIESWET 

Stac./to.36l Verslag van de 20 e p 1cnaire vergader ing, gehouden op 
vrijdag 27 september 1968. aanvang 14715 uur, 
in do De Lairessezaal, Binnenhof 8, te 's-Gravenhage, 

Aanwezig: alle leden» 

Voorts zijn aanwezig: de heren Gri11er (secretari s), Borman•. 
Van der Burg, Burkens, Oostenbrink en Van Stegeren (notulist) 

Voorzitter: de heer Donner. 

Opening 

Notulen. 

Mededelingen. 

De voorzitter opent de vergadering en heet alle leden aan 
het begin van het nieuwe werkseizoen welkome Hij verwel
komt voorts de nieuwe secretaris 5 de heer Gritter, en wenst 
hera alle sterkte toe bij hetgeen hij op zich heelt genomen. 

De notulen van de 19c plenaire vergadering, gehouden op 
14 juni I968, worden ongewijzigd goedgekeurd. 

-̂ ° voAP^ittor attendeert op de mededeling in circulaire 
volgno. 2-jr) ? dat bij het secretariaat twee binnengekomen 
brieven ter inzage liggen. De secretaris is gemachtigd van 
derden ontvangen brieven, indien de inhoud niet van belang 
lijkt, niet ten behoeve van de leden te vermenigvuldigen 
maar ter inzage te leggen. 
De in genoemde circulaire aangekondigde vergadering van 
subcommissie I op 3 oktober gaat niet door» Naar die datum 
wordt de vergadering van subcommissie III verschoven. 

Werkschema 
1968/1969, 

De voorzitter stelt 
heden van de Staats commi ssi e, volgno. 

an de orde het schema voor werkzaam-
233» Het schema is 

opgesteld als verslag van een bespreking van het presidium 
om een houvast te geven bij de besprekingen-in de plenaire 
vergadering; het laat echter aan alle leden de gelegenheid 
de voorstellen in de breedst mogelijke zin aan de orde te 
stellen. 
De heer Albrecht vraagt of het de bedoeling is dat de sub
commissies zeil uitmaken, wanneer zij gaan vergaderen. Hij 
zou graag zien dat subcommissie III op een middag gaat ver
gaderen. 
De voorzitter 
commi ssies i .: 

zegt 
zij 

dat dit inderdaad een zaak van de sub
zuilen er echter op attent moeten zijn 

dat de subcommissies zo weinig mogelijk gelijktijdig ver
gaderen opdat de leden de gelegenheid krijgen ook de ver
gaderingen van eindere subcommissies bij te wonen, 
De heer Vorbrugh constateert dat het blijkbaar de opzet is 
dat de Staatscommissie voorlopig niet in pi eno vergadert, 
De besprekingen in subcommissie III zijn soms geremd door
dat gewacht moest worden op de uitkomsten van de bespre
kingen in subcommissie II. Spreker had gehoopt dat in pleno 
nu eerst enige algemene onderwerpen aan de orde zouden 

komen, 
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komen, zoals de materie, genoemd in zijn brief (volgno. 2^2) 
en de positie van de Koning, waarvan een bespreking.in 
pleno destijds is toegezegd. Als over die centrale problemen 
niet eerst een standpunt is bepaald blijven de besprekingen 
in de subcommissies zwevend. 
^ e voorzitter antwoordt dat aan het voorstel van liet presi
dium een enigszins andere gedachte ten grondslag ligt. Het 
presidium meent dat de besprekingen in pleno eerst vrucht
baar kunnen zijn indien deze zijn voorbereid in subcommis
sies die ter zake met een voorstel of met alternatieve voor
stellen komen. Voor de besprekingen in pleno is een vork-
document nodig, voorbereid in de subcommissies, die alle: 
voldoende breed zijn samengesteld. Een ander standpunt is 
ook verdedigbaar, maar men moet nu eenmaal kiezen. De door 
de heer Verbrugh genoemde onderwerpen liggen op het terrein 
van subcommi ssie 11. 

De heer Dauilt zou willen beginnen, met enkele plenaire be
sprekingen over een centraal thema dat het afgelopen jaar 
is blijven liggen, t.w. het twee-ronden-systeem. De sub
commissies hebben ten doel zich met de uitwerking van de 
details bezig te houden. 
De heer Grui.jters wijst erop dat toen voor de zomer de groep 
van zes haar standpunt naarvoren bracht (zie Eerste rap
port, § 22) besloten is dat dit onderwerp na de vakantie 
prioriteit zou krijgen. 
Naar zijn mening was het de bedoeling dat daarover eerst in'v 
pleno een standpunt zou worden bepaald. 
^ e ."v^orzittor. zegt dat in de nota-Gruijters (volgno. 256) 
het twee-ronden-stelsel wel een belangrijke plaats inneemt 
maar dat dit stelsel samenhangt met allerlei andere zaken 
bijvoorbeeld met de positie van en de verhouding tussen de 
beide Kamers. 
Een voorstel aan de regering dat zich zou beperken tot de 
nota-Gruijters zou geen afgerond geheel zijn. Het ligt 
daarom voor de hand dat in subcommissie II eerst een min of 
meer afgeronde nota wordt voorbereid. 
De lieer Gruijters heeft in zijn nota. juist een voorbeeld van 
een partiële grondwetsherziening gegeven die zijns inziens 
een afgerond geheel vormt. Dat wil hij in pleno graag ver
dedigen. Als de staatscommissie het in pleno over bepaalde 
centrale punten niet eens wordt behoeven deze niet meer 
in de subcommissies aan de orde te komen. De subcommissies 
zijn er voor de uitwerking van details tenzij van tevoren 
reeds bekend is dat in pleno een standpunt over de grond
slagen van een bepaald onderwerp bestaat. Spreker herinnert 
aan de werkzaamheden van de werkgroep kiesrecht, 
De heer Van der Hoeven zegt dat het moeilijke punt in die 
werkgroep was dat bepaalde onderwerpen die daar telkens 
aan de orde kwamen buiten het terrein van de werkgroep vie
len. Subcommissies hebben niet alleen ten doel details uit 
te werken maar ook om de discussies in pleno voor te be~ 
reiden, en in ca^u dus ook om de plenaire vergadering in
zicht te geven in de problematiek, verbonden aan de 
nota-Grui j t e r s . 

- Hij -
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Hij is van mening, dat "bij verwijzing naar subcommissie II 
deze subcie. wel binnen redelijke tijd klaar moet zijn. 
De beer Cramer acht do opvatting van de heer van der Roeven 
niet geheel juiste Moet de gehele problematiek nu worden 
verschoven naar subcommissie II en eerst dn pleno aan de 
orde komen nadat in die subcommissie alle ermee samenhangen
de problemen zijn uitgepraat? 
Een bepaalde voorbereiding van de besprekingen in de sub
commissie of door het presidium lijkt zakelijk wel juist 
maar dat zoo dan bijvoorbeeld binnen een maand haar beslag 
moeten krijgen. Er is aan liet publiek wat in het uitzicht 
gesteld, zodat de Staatscommissie deze problematiek op korte 
termijn aan de orde moet stellen. 
De heer Meuwj ssen hoeft begrip voor de gedachtengang van het 
presidium, maar toch ook voor het standpunt van de zes; zij 
hebben zich in het eerste rapport bijvoorbeeld niet willen 
vastleggen op het twaalf-districtenstelsel omdat zij eerst 
wilden zien welke mogelijkheden er nog meer waren» Zou uit 
de nota-Gruijters nu niet liet kiesrechtpunt, i.e, het twee-
rondenstelsel, in pleno kunnen worden besproken en de beide 
andere punten naar subcommissie II worden verwezen? Over het 
twee-rondenstelsel bestaat al literatuur genoeg. 
De heer Jeukenjs is van oordeel dat de subcommissies inder
daad ook tot taak hebben de discussies in pleno voor te be
reiden. Dat neemt niet weg dat bijvoorbeeld aan subcommis
sie II de bevoegdheid kan v/orden gegeven bepaalde punten 
uit het geheel van haar taak los te maken en aan de verga
dering in pleno over te dreigen. 
Mevrouw Fortanier vindt de nota-Grui jters een helder s.tuk 
maar er zijn ook eindere mogelijkheden. Er moet gelegenheid 
zijn dat ook andere voorstellen ter tafel komen. 
^ e voorzitter zegt dat, indien men ervan uit zou gaan dat 
de nota-Gruijters zich toespitst op de twee-ronden - hetgeen 
zijns inziens niet het geval is ~ in de discussie daarover 
toch allerlei andere mogelijkheden ter tafel zouden komen. 
Voor de heren Daudt en Gruijters ligt het probleem - wat 
gechargeerd voorgesteld - duidelijk. Maar het zal de alge
mene discussie ten goede komen wanneer de andere leden de 
problematiek eerst in kleinere kring kunnen doordenken. 
Daarna kan het voorstel van .de heer Gruijters al dan niet 
geamendeerd of vergezeld van alternatieven in algemene dis
cussie komen. Uiteraard zal die discussie zo spoedig moge
lijk moeten plaatsvinden. 

De heer Daudt vraagt welke probleemstelling niet in pleno 
duidelijk kan. worden maar eerst in de subcommissie tot 
klaarheid kan komen. . . 
De heer Grui jters wil graag weten hoeveel problemen er dan. 
zijn. 
^ e .Y0..°-*3J--t'J'-P-ü antwoordt dat dat juist bij het voorbereidend 
gesprek in de subcommissie moet blijken. 

- De -
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De heer Van der Hoeven herinnert eraan hoe hij de bespre
kingen voor het eerste rapport ook allerlei onderwerpen 
aan de orde kwamen, zoals de verhouding regering-parlement, 
de positie van de minister-president. De bedoeling van 
verwijzing van de nota-Gruijters naar de subcommissie is 
geenszins de discussie over die nota uit de weg te gaan. 
De lieer Daudt zegt dat de werkgroep kieswet destijds ook 
richtlijnen had meegekregen uit de voorafgaande bespre
kingen in p1 eno. 
•̂ e voorzitter merk! op dat zijn herinnering zo niet is, 
De heer Scholten zegt dat het de bedoeling 3 s tot een ge- • 
richt debat te komen en oeverloze discussies te vermijden. 
Daarvoor is eerst een analyse van de mogelijkheden nodig. 
De heer Cramer meent dat dit niet wegneemt dat in deze ver
gadering reeds een aantal vraagpunten kunnen worden gefor
muleerd ten behoeve van de besprekingen in subcommissie II. 
De heer Gruijters zegt dat hij zijn stuk terugneemt als 
de mogelijkheid wordt gegeven tijdens de debatten telkens 
weer met nieuwe voorstellen ter tafel te komen. Er is nu 
al een jaar lang gediscussieerd; iedereen weet nu wel waar 
het over gaat. Hij is die slepende discussies moe. 
Mevrouw Fortanier zegt dat zij zich had voorgesteld dat de 
nota-Gruijters in de vergadering van subcommissie II op 
4 oktober a.s. in behandeling zal komen en dat dan de an
dere leden eventuele andere voorstellen ter tafel zullen 
brengen. Zij brengt in herinnering dat in het voorstel-
Glastra van Loon het twee-rondenste]sel niet aan het dis
trictenstelsel maar aan het stelsel van evenredige vertegen
woordiging is gekoppeld. 
De heer .Simons vindt de nota van de heer Gruijters een be
langrijk stuk dat veel punten aansnijdt die met elkaar 
samenhangen en denkbeelden bevat die de aandacht verdienen. 
Hierover zou bijvoorbeeld in de subcommissie kunnen worden 
gesproken aan de hand van vraagpunten, opgesteld door het 
secretariaat of het presidium. ~ 
De heer Daudt is benieuwd aan welke vraagpunten dan toch 
wel wordt gedacht. 
De heer CaIs is de heer Gruijters dankbaar dat hij met een 
stuk is gekomen en voor de vorm waarin hij zijn voorste] 
heeft gegoten. De heer Gruijters zegt, terecht, waar zijn 
dan die problemen. Er is alle reden spoedig tot resultaten 
te komen. De voorstellen voor een grondwetsherziening in 
1971 zullen twee jaar tevoren moeten worden ingediend. De 
Staatscommissie zal dus als zij iets wil bereiken de mate-
rie selectief moeten kiezen omdat haar rapport dan in 
maart 1969 moet worden uitgebracht. Subcommissie II zal 
zich dan ook moeten beperken tot de essentialia. 
De voorzitter meent dat het secretariaat gemakkelijker 
richtlijnen kan opstellen als het onderwerp in de vergade
ring van 4 oktober ter sprake is gekomen. Hij zou thans 
tot stemming willen overgaan over de vraag waar de nota-
Grui jters het eerst moet worden besproken. 

- De -
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De heer Verbrugh vil graag eerst nog horen vat er met zijn 
brief gebeurt: komt die nu al binnenkort aan de orde of 
aan het slot van de besprekingen in pleno? 
•̂ c ycKTzJ tter zegt persoonlijk de indruk te hebben dat de 
in deze brief gegeven gezichtspunten veer geheel anders 
zijn dan die welke in de nota-Gruijters naarvoren komen. 
De heer Meuvissen zou met de bespreking van de nota-Gruijtei 
nu alvast een begin villen maken. 

De heer Gruijters vil eerst een bespreking van de nota in 
pleno. 

De heer Van der Hoeven, mevrouw E££t̂ Il:L£JL e n de heer Kan 
villen eerst bespreking in subcommissie II. 
De heer Daudt venst eerst een plenaire discussie. 
De heer Cramer zou eerst vraagpunten in de plenaire verga
dering van heden villen formuleren. 
De heer Witte zegt dat in het voorstel-Gruijters veel pun
ten aan de orde komen. Dat kan in de subcommissie, maar 
deze moet dan telkens als een punt genoegzaam is voorbe
reid daarover aan de grote commissie rapporteren. 
De heer Prins sluit zich bij dit standpunt aan. 
De heren de Pous en Scholten villen eerst bespreking in de 
sub c ommi s s i e. 
Ook de heer Albrecht kiest voor die x^occdure, met dien ver
stande dat de subcommissie zich in de tijd moet beperken 
en de materie niet moet uitdiepen maar een lijst van vraag
punten moet opstellen. 
De heer VerbriJgh zag graag eerst een algemene discussie in 
pleno. 
De heren Simons en Jeukens staan op hetzelfde standpunt 
als de heer Witte. 
De heer Ca1s sluit zich bij de opvattingen van de 
heren Witte en Albrecht aan. 
^ e yQ_Q_*'_zi_"kter constateert dat de nota-Grui jters dus eerst 
in subcommissie II zal worden besproken, vaarbij de sub
commissie opdracht krijgt zo spoedig mogelijk te rappor
teren telkens als een bepaald onderdeel genoegzaam is voor
bereid. 
De heer Grui jters vil zijn voorstel alleen in discussie 
brengen vanneer of alleen zijn voorstel aan de orde vordt 
gesteld - en met name het stuk over de tvee ronden - of 
de behandeling daarvan vordt uitgesteld tot bijvoorbeeld 
1 november, en dan plaatsvindt tezamen met de tot die da
tum nog ingekomen voorstellen. Dan moet de subcommissie 
in enkele vergaderingen tot een keuze komen en vóór 
1 januari verslag uitbrengen. 

De heer Daudt zegt dat, nu alles vóór maart 39^9 moet zijn 
afgeverkt, de subcommissie vel heel snel moet verken. 
De heer pramer zou de door de heer Gruijters genoemde ter
mijnen vel willen overnemen. 
Mevrouw Portanier zegt dat het voorstel van Glastra van 
Loon al direct ter tafel kan komen. 

- De -
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De heer Grui jters is van oordeel dat dat alleen moet ge
schieden als iemand zich achter dat voorstel plaatst om
dat er anders alleen maar academisch over wordt gediscus
sieerd. 
De heer Witte is van oordeel, dat in de subcommissie II 
verschillende systemen naast elkaar moeten worden gelegd 
en het voor en tegen ervan moet worden aangegeven. De 1 e-
den zouden echter niet reeds tevoren een standpunt behoeven 
te bepalen. 
De heer Schol ten acht het een bezwaar wanneer de discussie 
in subcommissie II wordt gebonden aan het schema van te
voren ingediende stukken; dat frustreert een vruchtbare dis
cussie. 
^ e voorzitter zou niet zover willen gaan als de heer Gruijter 
zo juist deed; het moet wel mogelijk zijn bepaalde schrifte
lijke stukken in de discussie te brengen, ook na een be
paalde datum, mits die stukken voortvloeien uit de gehouden 
discussies, 
De heer Albrecht merkt op dat prioriteit gegeven moet worden 
aan het voorstel-Gruijters; op grond van de toezegging van 
de Staatscommissie vbör de zomer. 
De lieer Verbrugh kan voor zijn stuk die prioriteit niet clai
men. 
De heer Verbrugh zegt dat voor zijn standpunt toch ook wel 
aanknopingspunten in het Eerste rapport te vinden zijn. *• 
Hij ziet het door hem in zijn brief genoemde punt als een 
prealabel punt. Aanvankelijk heeft hij gedacht dat dat punt 
in de vorm van een preambule in de grondwet zou moeten wor
den opgenomen; zijn gedachten hebben zich nu verder ont
wikkeld. Hij zou de bespreking daarvan niet graag eerst aan 
het slot van alle discussies zien plaatsvinden waardoor het 
geheel alleen nog maar een verfje kan krijgen. Het betrok
ken vraagpunt zal daarom in subcommissie II. moeten mee
spelen. 
•̂ G XQ°r̂ î t'ter antwoordt dat de heer Verbrugh dat onderwerp 
dan zelf in die subcommissie aan de orde zal moeten stellen 
omdat het toegezonden stuk op verschillende punten aan 
spreker niet duidelijk is. 
De heer Gruijters meent dat het voor de subcommissie gemak
kelijk zou zijn als zij het voorstel van de heer Verbrugh 
in de vorm van een grondwetswijziging zou ontvangen. 
-̂ c voorzitter vraagt of er nog andere opmerkingen te maken 
zijn naar aanleiding van het schema, volgno. 253» 
De heer CaIs wijst erop, dat, wil er nog van een partiële 
grondwetswijziging in 1971 sprake kunnen zijn, op korte 
termijn zal moeten worden uitgemaakt v/elke punten in elk 
geval prioriteit genieten. In de zojuist verschenen memorie 
van antwoord op het wets-ontwerp inkomen Kroon wordt ook 
een taak voor de Staatscommissie naarvoren geschoven. 

- De -
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^ e voorzitter "beaamt, dat een algehele grondwetsherziening 
niet in 1971 is te verwezenlijken. Hij oppert de mogelijk
heid dat contact wordt opgenomen met de diverse ministers 
om opgaaf' te ontvangen van de urgente punten. De regering 
heelt destijds ook de grondrechten genoemd. De Staatscom
missie moet nog geen doctrinair standpunt "bepalen over de 
vraag of een algemeen rapport zal worden uitgebracht dan 
wel afzonderlijke rapporten. 
De heer Gruijtcrs merkt naar aanleiding van punt 4 van volg-
no. 253 op dat hij wel een algemene herziening op het oog 
heeft, maar dat hij daarvoor door de partiële herziening 
de weg v/il effenen. Dat punt uit zijn nota kan echter ge
heel afzonderlijk worden besproken. 
De lieer Jeukens vraagt of bij de behandeling van de her
zieningsprocedure ook zal worden betrokken de procedure 
van invoering van een nieuwe grondwet. 
^ e voorzitter antwoordt dat de Staatscommissie dit laatste 
punt inderdaad zal moeten bezien. 
Het in schema volgno. 253? sub 5? genoemde tijdschema wordt 
voor wat subcommissie II betreft conform het hiervoor be
slotene gewijzigd. De voor subcommissies I en III genoemde 
data zullen als streefdata worden opgevat. 
Het schema wordt vei:volgens als grondslag voor de werkzaam
heden aanvaard. 

Naar aanleiding van enkele vragen en opmerkingen wordt mee
gedeeld dat tot nader order de voor de pleno-vergaderingen v 

vastgelegde data zullen worden aangehouden voor de ver
gaderingen van de subcommissicsc 
Het secretariaat zal trachten informatie te verkrijgen over 
de nieuwe Zweedse grondwet. 
Hierna sluit de voorzitter de vergadering. 
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